

ISSN 2078-5356

# ЮРИДИЧЕСКАЯ НАУКА И ПРАКТИКА:

*Вестник  
Нижегородской академии  
МВД России*

2023. № 1 (61)

Министерство внутренних дел Российской Федерации  
The Ministry of Internal Affairs of Russian Federation

# **Юридическая наука и практика:**

Вестник Нижегородской академии МВД России

**Основан в 2001 году  
Выходит 4 раза в год**

**№ 1 (61)**

# **Legal science and practice:**

Journal of Nizhny Novgorod Academy  
of the Ministry of Internal Affairs of Russia

**Founded in 2001  
Published 4 times a year**



<b>Теоретико-исторические правовые науки</b>		<b>Theoretical and historical legal sciences</b>	
<b>Баранов В. М.</b> Кодификация правовых позиций Верховного Суда Российской Федерации: сущность, необходимость, перспективы	<b>12</b>	<b>Baranov V. M.</b> Codification of the legal positions of the Supreme Court of the Russian Federation: essence, necessity, prospects	
<b>Парфенов А. В.</b> Социолого-правовые концепции компромисса	<b>28</b>	<b>Parfenov A. V.</b> Sociologico-legal concepts of compromise	
<b>Публично-правовые (государственно-правовые) науки</b>		<b>Public law (state law)</b>	
<b>Супрунов А. Г., Малиютина О. А.</b> Деловая репутация органов внутренних дел: теоретический и практический аспект	<b>36</b>	<b>Suprunov A. G., Malyutina O. A.</b> Business reputation of internal affairs bodies: theoretical and practical aspects	
<b>Шкилева Н. Л.</b> Принцип наилучшего обеспечения интересов в концепции конституционно-правового статуса детей, оставшихся без попечения родителей	<b>42</b>	<b>Shkileva N. L.</b> The principle of best interests in the concept of the constitutional and legal status of children left without parental care	
<b>Частноправовые (цивилистические) науки</b>		<b>Private law (civil) sciences</b>	
<b>Голоскоков Л. В., Санташов А. Л., Онищенко И. С.</b> Pearl Harbor современного гражданского права	<b>46</b>	<b>Goloskokov L. V., Santashov A. L., Onishchenko I. S.</b> Pearl Harbor of modern civil law	
<b>Кувычков С. И., Терехов А. М., Смирнов С. А.</b> Оценка экономической эффективности внедрения систем искусственного интеллекта в судопроизводство	<b>52</b>	<b>Kuvychkov S. I., Terekhov A. M., Smirnov S. A.</b> Assessment of the economic efficiency of the introduction of artificial intelligence systems in court proceedings	
<b>Процевский В. А., Горлов Е. В.</b> Особенности индивидуально-договорного регулирования в сфере труда	<b>58</b>	<b>Protsevsky V. A., Gorlov E. V.</b> Features of individual contractual regulation in the field of labor	
<b>Румянцев Ф. П.</b> Теоретико-правовой анализ легального определения понятия «невостребованная земельная доля»	<b>65</b>	<b>Rumyantsev F. P.</b> Theoretical and legal analysis of the legal definition of the concept of "unclaimed land share"	
<b>Уголовно-правовые науки</b>		<b>Criminal law</b>	
<b>Батоев В. Б.</b> Об использовании технологии "Deepfake" в оперативно-розыскной деятельности	<b>70</b>	<b>Batoev V. B.</b> On the use of "Deepfake" technology in operational investigative activities	
<b>Ботвин И. В.</b> Основные направления борьбы с коррупцией уголовно-правовыми средствами	<b>77</b>	<b>Botvin I. V.</b> The main directions of the fight against corruption by criminal legal means	
<b>Великая О. С.</b> Нормативное регулирование уголовной ответственности и тюремного заключения несовершеннолетних в Финляндии	<b>83</b>	<b>Velikaya O. S.</b> Normative regulation of criminal liability and imprisonment of minors in Finland	
<b>Веремеенко В. М.</b> Содержание и уголовно-правовая характеристика преступления, предусмотренного статьей 429 УК Республики Беларусь	<b>89</b>	<b>Veremeenko V. M.</b> Content and criminal legal characteristics of the crime under art. 429 of the Criminal Code The Republic of Belarus	
<b>Власова С. В.</b> К вопросу о преобразовании теоретико-методологической основы правовой организации противодействия преступлениям в сфере экономики	<b>97</b>	<b>Vlasova S. V.</b> On the issue of transforming the theoretical and methodological basis of the legal organization of counteraction to crimes in the sphere of the economy	
<b>Поздышев Р. С.</b> Вопросы квалификации преступлений в сфере компьютерной информации	<b>105</b>	<b>Pozdyshev R. S.</b> Issues of qualification of crimes in the sphere of computer information	
<b>Ситникова А. И.</b> Проблемы квалификации посягательства на жизнь двух или более лиц	<b>113</b>	<b>Sitnikova A. I.</b> Problems of qualification of encroachment on the life of two or more persons	
<b>Чукреев В. А.</b> К вопросу о квалификации нарушений законодательства в сфере вспомогательных репродуктивных технологий	<b>118</b>	<b>Chukreev V. A.</b> On the qualification of violations of legislation in the sphere of assisted reproductive technologies	
<b>Трибуна молодого ученого</b>		<b>A young scientist's forum</b>	
<b>Абдулханьянов И. А.</b> Ренессанс юридической фикции в монографических исследованиях последних лет (2021—2022)	<b>123</b>	<b>Abdukhannyanov I. A.</b> Renaissance of legal fiction in monographic studies of recent years (2021—2022)	

Научная статья  
УДК 347  
<https://doi.org/10.36511/2078-5356-2023-1-46-51>

## **Pearl Harbor** современного гражданского права

**Голоскоков Леонид Викторович<sup>1</sup>, Санташов Андрей Леонидович<sup>2</sup>,  
Онищенко Ирина Сергеевна<sup>3</sup>**

<sup>1,2</sup>Московская академия Следственного комитета Российской Федерации, Москва, Россия

<sup>3</sup>Вологодский институт права и экономики ФСИН России, Вологда, Россия

<sup>1</sup>[l.v.goloskokov@mail.ru](mailto:l.v.goloskokov@mail.ru)

<sup>2</sup>[santashov@list.ru](mailto:santashov@list.ru)

<sup>3</sup>[onishchirina@mail.ru](mailto:onishchirina@mail.ru)

**Аннотация.** По аналогии с событиями разгрома американского флота в Перл-Харборе 7 декабря 1941 года, по умолчанию допущенного самими США для получения повода к войне и достижения через войну стратегического превосходства в мире путем экспансии доллара, в российском праве произошли функционально похожие события в сфере права в виде точечного изменения законодательства, позволившего определенной группе лиц достичь глобальной цели перераспределения финансовых потоков прибыли в свою пользу, что дало им возможность осуществить скупку собственности в виде основных средств производства, отраслей промышленности и крупнейших предприятий, и таким же образом малыми средствами решить свои задачи глобального уровня.

Подготовлено при информационной поддержке СПС «КонсультантПлюс».

**Ключевые слова:** Перл-Харбор, правотворчество, законодательство, прибыль, социальное государство, капитализм, финансы, собственность

**Для цитирования:** Голоскоков Л. В., Санташов А. Л., Онищенко И. С. *Pearl Harbor* современного гражданского права // Юридическая наука и практика: Вестник Нижегородской академии МВД России. 2023. № 1 (61). С. 46—51. <https://doi.org/10.36511/2078-5356-2023-1-46-51>.

Original article

## **Pearl Harbor of modern civil law**

**Leonid V. Goloskokov<sup>1</sup>, Andrey L. Santashov<sup>2</sup>, Irina S. Onishchenko<sup>3</sup>**

<sup>1,2</sup>Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation, Moscow, Russian Federation

<sup>3</sup>Vologda Institute of Law and Economics of the Federal Penitentiary Service of Russia, Vologda, Russian Federation

<sup>1</sup>[l.v.goloskokov@mail.ru](mailto:l.v.goloskokov@mail.ru)

<sup>2</sup>[santashov@list.ru](mailto:santashov@list.ru)

<sup>3</sup>[onishchirina@mail.ru](mailto:onishchirina@mail.ru)

**Abstract.** By analogy with the events of the defeat of the American fleet in Pearl Harbor of December 7, 1941, which by default allowed by the United States itself to obtain a pretext for war and achieve strategic superiority in the world through the expansion of the dollar, in Russian law functionally similar events occurred in the field of law in the form of a point change in legislation that allowed a certain group of people to achieve the global goal of redistributing financial flows of profits in their favor, which made it possible for them to buy up property in the form of fixed assets of production, industries and largest enterprises, and in the same way, by small efforts, to solve their problems of the global level.

**Keywords:** Pearl Harbor, lawmaking, legislation, profit, welfare state, capitalism, finance, property

**For citation:** Goloskokov L. V., Santashov A. L., Onishchenko I. S. *Pearl Harbor of modern civil law*. *Legal Science and Practice: Journal of Nizhny Novgorod Academy of the Ministry of Internal Affairs of Russia*, 2023, no. 1 (61), pp. 46—51. (In Russ.). <https://doi.org/10.36511/2078-5356-2023-1-46-51>.

© Голоскоков Л. В., Санташов А. Л., Онищенко И. С., 2023